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Участие граждан в подготовке 

и реализации проектов 

по благоустройству территории: 

анализ муниципальных 

нормативных актов 

муниципальных образований 

Ханты-Мансийского

автономного округа — Югры
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В статье анализируются муниципальные нормативные акты, регламентирующие вопросы 

участия граждан в подготовке и реализации проектов по благоустройству территории (на при-

мере муниципальных нормативных актов муниципальных образований Ханты-Мансийского 

автономного округа — Югры). Отмечается существование различных подходов в регулирова-

нии такого участия. В некоторых муниципальных образованиях в правилах благоустройства 

территории установлены формы участия граждан в процессе принятия решений и реализации 

проектов комплексного благоустройства, а также информирование и механизмы такого уча-

стия. Лидирует подход, который декларирует только общие нормы о праве граждан на участие 

в реализации мероприятий по благоустройству территории, а также на участие граждан в обще-

ственном контроле в области благоустройства. Также существуют правила благоустройства, 

которые вообще не содержат норм, регулирующих вопросы участия граждан в реализации 

мероприятий по благоустройству территории. При этом в некоторых муниципальных обра-

зованиях приняты отдельные нормативные акты, регулирующие вопросы участия граждан в 

реализации благоустройства территории, и степень их регламентации существенно разнится. 

В заключение подчеркивается, что от качества нормативно-правовой базы, регулирующей во-

просы участия граждан в подготовке и реализации проектов по благоустройству территории, а 

также от глубины ее регламентации зависит конечный результат благоустройства наших горо-

дов и иных территорий.

Ключные слова: вовлеченность граждан, комфортная городская среда, концепция благо-

устройства территорий, правила благоустройства территории, совещательные и консультатив-

ные органы, формы участия граждан.
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Involvement of Citizens in the Development and Implementation of Area Improvement Projects: An Analysis 

of Municipal Statutory Acts of Municipal Structures of the Khanty-Mansi Autonomous Area – Ugra
Grib Vladislav V., Professor of the Department of Law Enforcement and Advocacy of the Yugra State 

University, LL.D., Professor

Akinina Natalya Yu., Associate Professor of the Department of Law Enforcement and Advocacy of the Yugra 

State University, PhD (Law), Associate Professor
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The article analyzes municipal regulations governing the participation of citizens in the preparation and 

implementation of land improvement projects (for example, municipal regulatory acts of municipalities of the 

Khanty-Mansiysk Autonomous Okrug - Ugra). The existence of various approaches to regulating such participation 

is noted. In some municipalities, the rules for landscaping have established forms of citizen participation in the 

decision-making process and the implementation of integrated landscaping projects, as well as informing and 

mechanisms for such participation. The leading approach is that it declares only general norms on the right of 

citizens to participate in the implementation of measures to improve the territory, as well as for the participation 

of citizens in public control in the field of improvement. There are also rules for improvement, which generally do 

not contain rules governing the participation of citizens in the implementation of measures to improve the territory.

At the same time, some municipalities have adopted separate regulations governing the participation of citizens 

in the implementation of the improvement of the territory, and the degree of their regulation varies significantly. 

In conclusion, it is emphasized that the final result of the improvement of our cities and other territories depends on 

the quality of the regulatory framework governing the participation of citizens in the preparation and implementation 

of projects to improve the territory, as well as on the depth of its regulation.

Keywords: citizen engagement, comfortable urban environment, the concept of landscaping, the rules of 

landscaping, deliberative and advisory bodies, forms of citizen participation.




